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1. Strategický plán investic 

Beroun nemá strategický plán investic, který by byl v souladu s programovým prohlášením a zajišťoval tím pádem 
jeho postupné naplnění. V současné době nevíme, jaké investice město plánuje v dalších letech a jak chce svoje 
investiční priority naplňovat. Např. vedení města sice tvrdí, že příprava nových kapacit ve školství je jejich prioritou, 
ale v rozpočtu na rok 2023 není na přípravu nových kapacit ani koruna.  
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BS navrhuje vypracovat plán investic na celé volební období (ideálně 5 let) s jasnou návazností na programové 
prohlášení. Tento strategický plán by definoval priority pro všechny odbory, stanovoval termíny pro jednotlivé fáze 
realizace a byl by také vodítkem pro zajištění financování, resp. rozvržení finální realizace v čase (etapizace 
projektů). Každoroční revize by zajištovala aktuálnost plánu a jeho součástí by byl také odsouhlasený „zásobník 
nápadů“ pro realizaci ve vhodném období (např. vypsání dotací).  

2. Transparentnost 

Současný proces vzniku a odsouhlasení rozpočtu není transparentní. Vedení města nekomunikuje s veřejností, 
opozice nebyla puštěna do Finančního výboru, důvodové zprávy neobsahují žádné vysvětlení, jen zmiňují čísla. I 
technicky je sdílení rozpočtu problematické – tj. dokumenty jsou jen v PDF, online rozpočet na webu města 
nefungoval (funguje jen omezeně), nejsou k dispozici základní srovnání (srovnání s minulými lety, delty u 
rozpočtových změn) a detaily, jak byl rozpočet vytvářen.  
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BS navrhuje otevřít proces vzniku rozpočtu, zapojit odbornou veřejnost a mnohem více i veřejnost laickou. Mimo 
jiné formou participativního rozpočtu. Z technického hlediska navrhujeme použít jednoduché nástroje (Excel, 
kontingenční tabulky, Power BI a podobné nástroje) a vypracovat kvalitní důvodové zprávy s jasným vysvětlením 
jednotlivých položek a jejich změn. Všechny tyto informace budou přístupné na webu města. 

Navrhujeme také rozšíření příslušných výborů a komisí a finanční ohodnocení jejich členů. Věříme, že přínos těchto 
odborníků městu bude určitě větší než symbolická odměny, kterou jim město vyplatí.  

3. Komunikace  
 
Klíčové projekty nejsou diskutovány s odbornou veřejností, zájmovými spolky, starosty obcí v ORP a občany. Město 
není otevřeno přijímat podněty a připomínky od občanů žádnou formou. Komunikace vedení města je arogantní 
a přehlíživá, projekty nemohou být veřejností vůbec připomínkovány, participativní rozpočet nefunguje. Např. 
nová tělocvična na 2. ZŠ, která je malá pro basket a přitom se oddíl basketbalu o tuto tělocvičnu a plány na ní velmi 
zajímal. I přes předvolební sliby bylo opět vše upečeno za zavřenými dveřmi a vedení města mlží ohledně toho, jak 
celý proces proběhl a proč nebyly vypořádány argumenty pro větší stavbu (neexistuje studie proveditelnosti).  
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BS prosazuje transparentnost a zlepšení komunikace na všech frontách, takže rozpočet není výjimkou. Chceme 
radnici, která otevřeně a přátelsky komunikuje s občany, jinými obcemi a aktivně zapojuje odborníky do přípravy 
projektů. Chceme vypisovat architektonické soutěže na významné investice a aktivně přijímat návrhy veřejnosti 
k efektivnějšímu využívání městských prostředků (např. městský holubník vs. každoroční odchyt a hubení holubů). 
Navrhujeme také výrazně rozšířit participativní rozpočet a zapojit veřejnost ve všech fázích realizace vybraných 
projektů (např. revitalizace Městské hory). 
 



4. Kontrola 

Rozpočet obsahuje řadu významných položek, u kterých se ale vedení města mnoho nezajímá, jak efektivně jsou 
dané prostředky vynakládány. Jako příklad bych uvedla AVE (více než 91 mil. z rozpočtu v mnoha položkách, proti 
tomu netransparentní smlouvy s množstvím dodatků, žádná efektivní kontrola nad fakturací mnoha položek).  

Vedení města také nemělo k dispozici finanční plány městských organizací (Berounská provozní, MKC, Berounská 
sportovní), jejichž ztráty sanuje a nezajímá se o jejich hospodaření a zvýšení efektivity/snížení ztrát. Tyto 
organizace nejsou nijak motivovány ke zlepšení výsledků. Do těchto organizací přitom proudí více než 55 mil. 
z rozpočtu města.  

Město také nijak nekontroluje efektivitu hospodaření s příspěvky z rozpočtu města. Např. Talichův Beroun 850 tis. 
a první koncert 19.2.2023 není ani na webu Talichova Berouna ani nebyl nijak inzerován (kromě RL a postu na FB 
po specifické žádosti od Jany V.)  
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Chceme aktivní přístup města ke kontrole městem placených služeb. Chceme nastavit efektivní systémy kontrol 
pod správou jednotlivých odborů a nastavení jasné odpovědnosti za tuto kontrolu. Věříme, že změna nastavení 
priorit vedení měst může výrazně pomoci tomu, aby si takový přístup vzaly za své i jednotlivé odbory. Chceme 
aktivní přístup města k organizacím městem dotovaným, transparentní informace o hospodaření těchto organizací 
a motivaci jejich vedoucích pracovníků (včetně finanční) na zlepšování výsledků hospodaření, a to nejen ve smyslu 
omezování nákladů, ale hlavně ve směru lepší propagace těchto organizací a zvyšování výnosů. 


